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Protokół ze spotkania: 12 kwietnia 2018 roku w godzinach od 17.00 do 19.00, sala 303, Plac 

Wszystkich Świętych 3-4, Kraków 

 

Przebieg posiedzenia: 

 

Zebranie otworzył Wiceprzewodniczący Zespołu – Adam Bulandra.  

Przedstawił zaproponowany przez Przewodniczącego Andrzeja Kuliga porządek obrad 

Zespołu ds. współpracy na rzecz realizacji Programu „Otwarty Kraków”: 

 

1. Otwarcie posiedzenia Zespołu Interdyscyplinarnego ds. współpracy na rzecz realizacji 

Programu „Otwarty Kraków”, 

2. Zagadnienie realizacji Programu „Otwarty Kraków”: Przestępstwa z nienawiści  (monitoring, 

reagowanie, prewencja): 

- informacja przedstawiciela Pełnomocnika ds. Ochrony Praw Człowieka w Policji - podinsp. 

Pawła Karnasa – przedstawiciela Komendy Wojewódzkiej w Krakowie.   

-  informacja przedstawiciela Straży Miejskiej w Krakowie 

-  informacja przedstawiciela Policji Miejskiej w Krakowie   

3. Przyjęcie protokołów z posiedzenia 18 stycznia 2018 i 19 lutego 2018 roku, 

4. Przedstawienie propozycji Regulaminu ds. przyznawania „Logo Wielokulturowości 

Krakowa”, 

5. Sprawy wniesione, 

6. Zakończenie posiedzenia. Obecni członkowie Zespołu nie zgłosili uwag do 

zaproponowanego porządku obrad.  

 

AD. 1 Otwarcie posiedzenia Zespołu Interdyscyplinarnego ds. współpracy na rzecz realizacji 

Programu „Otwarty Kraków”. 

 

Wiceprzewodniczący Zespołu – Adam Bulandra powitał wszystkich obecnych na VII 

posiedzeniu Zespołu Interdyscyplinarnego ds. współpracy na rzecz realizacji Programu 

„Otwarty Kraków” . Wprowadził obecnych w zaproponowany Program posiedzenia.  

  

AD.2 Zagadnienie realizacji Programu „Otwarty Kraków”: Przestępstwa z nienawiści  

(monitoring, reagowanie, prewencja) 

- informacja przedstawiciela Pełnomocnika ds. Ochrony Praw Człowieka w Policji - podinsp. 

Pawła Karnasa – przedstawiciela Komendy Wojewódzkiej w Krakowie.   

-  informacja przedstawiciela Straży Miejskiej w Krakowie 

-  informacja przedstawiciela Policji Miejskiej w Krakowie   

 

Wiceprzewodniczący Zespołu – Adam Bulandra -  Na wstępie przedstawił plan punktu 

drugiego. Przywitał obecnych gości. Poprosił o przedstawienie sytuacji bezpieczeństwa pod 

względem aktów nienawiści na terenie Województwa Małopolskiego. Oddał głos Panu 

Pawłowi Karnasowi przedstawicielowi Komendy Wojewódzkiej w Krakowie.  
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Paweł Karnas – wprowadził członków Zespołu w działania Policji Województwa 

Małopolskiego w dwa aspekty działalności Policji na terenie Województwa Małopolskiego z 

zakresu wali z przestępstwami powodowanymi nienawiścią. Jeden z nich to zapobiegania i 

ściągania przestępczości nienawistnej drugi to przegotowania policjantów do  prowadzonych 

takich działań.   

W roku prowadzono 74 postępowań kwalifikowanych jako przestępczość nienawistna. 

Pełnomocnik przyznał podczas posiedzenia, że liczba nie jest wielka, ale Policja zdaje sobie 

sprawę, że mają one ogromny wpływ na poczucie bezpieczeństwa społeczności.  

W zakresie art. 119  było prowadzonych 16 postępowań, z art. 256 -  14, art.  257 -  30, 

sfomułowano 21 aktów oskarżenia. W 24 sprawach nie udało się wykryć sprawcy, było też 

kilka umorzeń ze względu na niepoczytalność, kilka przestępstw dokonanych przez 

małoletnich, zostało przekazane do sądów rodzinnych. Policja ma świadomość, że nie 

wszystkie przestępstwa są zgłaszane, zjawisko jest znane pod nazwą under-reporting. Jednak 

do każdej sprawy przykładają wszelkie starania, by wykryć sprawców.  

Ponadto Policja prowadzi bardzo dużo szkoleń dla Policjantów tzw. uwrażliwiających, które są 

prowadzone na terenie m. innymi Obozu Auschwitz. Prowadzone są kursy dot. zwalczanie 

przestępczości nienawistnej. Między innymi kursanci uczą się znaków nierwistych, słów, 

aktów, które mogą być tak identyfikowane i tym samym  kwalifikowane jako działania 

nienawistne. Policja organizuje też konferencje i seminaria, które obejmują ten temat. 

Szkolenia są prowadzone między innymi poprzez między innymi odwoływania się do 

dziedzictwa kulturalnego i historii w edukacji antydyskryminacyjnej oraz przeciwdziałania 

mowie nienawiści. W odprowadzi na pytanie jednego członków Zespołu czy przestępczość z 

nienawiści są liczniejsze niż miało to miejsce w poprzednich latach, Paweł Karnas stwierdził, że 

statystycznie Policja odnotowuje wzrost przestępstw motywowanych nienawiścią. Jednak 

jego zdaniem wynika to ze wzrostu świadomości zarówno wśród społeczeństwa oraz przede 

wszystkim profesjonalizacje samych policjantów.  

Aleksandra Zapolska – przestawiła dane statystyczne, które świadczą o wzroście ilości 

cudzoziemców, z naciskiem na narodowość ukraińską oraz stwierdziła, że odsłuch w 

środowisku nie napawa optymizmem. Paweł Karnas zapewnił, że nie ma takiej możliwości aby 

Policja pozostała obojętna na jakiekolwiek zgłoszenia, które informują społeczności. 

Jednocześnie zadeklarował wszelką współpracę ze środowiskami reprezentującymi 

obcokrajowców oraz mniejszości.  

Przedstawiciel Policji Miejskiej poinformował obecnych, że organizowane są spotkania w 

szkołach. Wprawdzie dotyczy tematyki  graffiti, ale nic nie leży na przeszkodzie aby dołączyć 

informacje dołączyć te dotyczące przestępczości nienawistnej. Należy pamiętać jednak, że 

Policja nie zastąpi systemu edukacji w kształtowaniu postaw otwartości. Piotr Kwapisiewicz 

przyznał, że w jego opinii wejście Policji to ostateczność. Przywołał jednak projekt z Olsztyna, 

kiedy Policja włączyła się w akcje współpracy ze szkołami w tematyce przestępstw z 

nienawiści. Takie spotkania uświadomią też dyrektorom szkół, że pewne zachowania związane 

z agresją wobec mniejszości, mogą doprowadzić w efekcie w konflikt z prawem. Nie ulega 

wątpliwości, że Policja ma możliwość uświadamiania również kadrze pedagogicznej jakie są 

konsekwencje ignorowania sygnałów wystąpień czy konfliktów na tle rasowym czy religijnym.   
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Dyskutowano też o przestępczości w cyberprzestrzeni.  

Urszula Majcher-Legawiec zwróciła uwagę, że chęć włączenia Policji, to nie próba 

przerzucenia odpowiedzialności, ale chęć włączenia we wspólne działania. W jej odczuciu 

może to zaowocować w przyszłości.  Przedstawiciel Policji Miejskiej, podkreślił, że atmosfera 

otwartości i tolerancji nie zawsze jest dobrze kojarzy się z mundurem. Działanie tylko poprzez 

wskazywanie konsekwencji prawnych i straszeniem paragrafami, to ostateczność. W jego 

odczuci należy być bardzo ostrożnym, żeby nie powstało wrażenie, że otwartość i tolerancja 

jest wprowadzana poprzez siłę mundury.  

Dawid McGirr  przestawił się gościom spotkania jako reprezentant  ekspatów w Krakowie.  

Wspomniał też o tym, że sam przez wiele lat był policjantem. W zakresie jego obowiązków 

była również walka z rasizmem i nienawiścią. Po raz pierwszy omawiany jest ten temat na 

posiedzeniach Zespołu i to jest bardzo dobry sygnał. Zaznaczył, że chciałby omówić jak to 

zjawisko wygląda w Wielkiej Brytanii i Szkocji. Zdarzają się tam również incydenty, ale skala 

jest zupełnie inna. Przestępstwa na poziomie 884 postępowań w Polsce są nieporównywalne 

do ilości 81 tys. w Wielkiej Brytanii. Jego zdaniem ta różnica wynika ze sposobu „zapisywania” 

tych przestępstw. Przygotowując się do spotkania rozmawiał z ekspatami na temat 

traktowania ich w Krakowie przez Polaków. Połowa z nich wskazała, że w ich odbiorze Kraków 

jest miastem otwartym. Jednak przykre jest to, że mniej niż połowa tych, którzy mają inne 

doświadczenia, nie zgłaszała tego faktu. Na stronie Policji Wojewódzkiej można odnaleźć  

wiele informacji na temat zgłaszania piratów drogowych i inne, ale nie można znaleźć 

informacji jak zgłosić przypadki przestępstwa powodowanych nienawiścią. Przywołał się też 

na wypowiedź przedstawiciela Policji o barku chęci nawiązania kontaktu z Policją przez grupy i 

środowiska obcokrajowców czy mniejszości. Jego zdaniem, to właśnie przedstawiciele 

środowisk pracujących w Zespole, powinny być tym pasem transmisyjnym pomiędzy ofiarami i 

Policją. Dlatego jest bardzo zainteresowany zbadaniem drogi kontaktu do przedstawicieli 

Policji.  Zauważył również, że  Ministerstwo Spraw Wewnętrznych ma bardzo dobrą 

informację na swojej stronie internetowej, informującą o przestępstwach z nienawiści, jednak 

są niekompletne.  

W 2014 roku była bardzo dobra akcja, której zadaniem było uświadamianie czym są 

przestępstwa powodowane nienawiścią. Niestety, gdy kliknie się na szczegółowe informacje, 

włącza się błąd strony. Powinno być tam przekierowanie na stronę Wojewódzkiej Komendy, 

gdzie powinna być jasna instrukcja jak należy postępować w przypadku spotkania się z 

agresją, przestępstwem z nienawiści.  To jak ta sprawa zostanie rozwiązana będzie miało 

ogromny wpływ na społeczność ekspatów. Jednocześnie David Mc Girr zadeklarował pomoc 

ze swojej strony.  

Paweł Karnas zaprosił do siebie przedstawiciela ekspatów Davida McGirra, zadeklarował, że 

chętnie spotka się też z innymi. Przyznał, że zgłaszanie przez stronę internetową, nie są w 

dobrym stanie ale też wyraził, nadzieję, że to się zmieni. Przyznał jednocześnie, że Policja 

preferuje kontakt osobisty. Takie są procedury. Zaprosił jednocześnie do siebie na rozmowę 

dotyczącą objęcia ochroną grupy ekspatów.  

Rafał Grabowski – wspomniał również o spotkaniu z Policją w związku z otwarciem Punku 

Informacyjnego dla Obcokrajowców.  Zapytał też o współpracę Policji z przedstawicielem UJ, 
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co miało związek z przypadkiem napaści na jedną ze studentek – zajmującym się 

cudzoziemcami. Policja potwierdziła, że współpraca ma miejsce i dobrze się rozwija.  

Następnie dyskutowano na temat handlu ludźmi i działaniach Policji w tym zakresie. Paweł 

Karnas poprosił o zgłaszanie wszelkich incydentów z chwilą gdy przedstawiciele środowisk 

cudzoziemskich mających taką widzę.  

 

Radosław Gądek  reprezentujący Straż Miejską opisał działania Straży Miejskiej w sprawie 

likwidacji nielegalnego graffiti. Usuwanie graffiti z budynków niestety nie jest wymuszane 

przez prawo. Można powoływać się na sprawo budowlane, które jednak nie przewiduje kar za 

brak reakcji ze strony właściciela. Nie ma problemów z budynkami należącymi do gminy. 

Jednak już w przypadku właścicieli prywatnych sprawa wygląda inaczej. W zasadzie poza 

monitowaniem, nie ma żadnych sankcji prawnych.  

W zeszłym roku Straż odnotowała niespełna 900 napisów, gdy jeszcze dwa lata temu było ich 

dwa razy więcej. Napisy są sukcesywnie usuwane. Informacja o możliwości zgłaszania 

nielegalnego graffiti są na wszystkich miejskich stronach. 

Straż Miejska prowadzi systematyczne wykłady dla szkół. Prowadzone są spotkania z 

uczniami, dotyczą głównie właśnie niszczenia mienia poprzez malowanie po murach. 

Zorganizowano około  3700 takich lekcji. Prowadzone są konkursy z wiedzy o prawie.  

Od kilku lat konkurs VIII w sprayu – polega on na zgłaszaniu projektu pozytywnego graffiti.  

Dawid McGirr – przyznał, że przeglądał strony Straży Miejskiej. Przyznaje, że robi to na nim 

bardzo dobre wrażenie. Większość graffiti dotyczy walki pomiędzy klubami ale są również te 

rasistowskie.  

W trakcie rozmowy z Dawidem McGirrem, Radosław Gądek wyjaśnił, że zmniejszenie graffiti 

należy wiązać ze zgłaszaniem graffiti przez obywateli ale także szybka reakcja i usuwania ich z 

przestrzeni publicznej – ostatnio usuwano 21 napisów „WON UKRAINA”. Obecnie zostało ich 

zaledwie 7. Jest cały czas prowadzony monitoring i ścigani są przestępcy. Mówiono też o 

współpracy pomiędzy Policją, Strażą Miejską oraz Zespołem ds. likwidacji graffiti i 

Przewodniczącym Zespołu Waldemarem Domańskim . Poza tym należy działać na rzecz 

lepszego oświetlenia, likwidacji chaszczów, świadoma infrastruktura wokół budynków, co 

powinno wpłynąć też na zmniejszenie ilości napisów na murach.  

Działania Zespołu ds. likwidacji Bazgrołów pozwala na kompleksową działalność miasta. Duże 

znaczenie ma też działania happeningowe, które nie tylko są sposobem na społeczne 

zaangażowanie przy usuwaniu graffiti ale również budowania społeczeństwa obywatelskiego. 

Dawid McGirr zaproponował aby zaangażować w działania walki z Bazgrołami również ofiary 

oraz cudzoziemców mieszkających w Krakowie.  

Na zakończenie dyskusji zaproponowano aby w następnym spotkaniu Zespołu zaprosić Pana 

Waldemara Domańskiego.  Na tym zakończono dyskusję.  

 

AD 3. Przyjęcie protokołów z posiedzenia 18 stycznia 2018 i 19 lutego 2018 roku . 
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Adam Bulandra Z-ca Przewodniczącego Zespołu zaproponował przegłosowanie przyjęcie 

protokołów z dnia 18 stycznia oraz 19 lutego 2018 roku. W wyniku głosowania przyjęto 

protokoły.  

 

AD 4. Przedstawienie propozycji Regulaminu ds. przyznawania „Logo Wielokulturowości 

Krakowa”. 

 

Adam Bulandra otworzył dyskusję nad projektem Regulaminu ds. przyznawania „Logo 

Wielokulturowości”.  

Dawid McGirr w związku ze swoją nieobecnością na poprzednich posiedzeniach poprosił o 

wyjaśnienie czy projekt jest ograniczany wyłącznie dla NGO czy organizacje 

niesformalizowane będą mogły ubiegać się o logo. Adam Bulandra powołał się na dyskusję na 

poprzednim posiedzeniu, gdzie ustalano, że laureatami konkursu będą mogły być osoby jak i 

grupy, inicjatywy stowarzyszeń.  

W toku dyskusji ustalono, że Regulamin zostanie uzupełniony o grupy nieformalne.  

Magdalena Furdzik – zaproponowała, żeby uwagi wobec roboczej formy Regulaminu Logo 

Wielokulturowości zostały przesłane do Biura MOWIS do następnego tygodnia. Takie 

postępowanie pozwoli nanieść uwagi na już zaproponowany projekt.  

 

AD 5.  Sprawy wniesione.  

Dyskutowano na temat kontynuacji działań w zakresie udziału Zespołu w pracach w zakresie 

walki z rasizmem. Ustalono, że członkowie Zespołu spotkają się z przedstawicielami Policji 

Wojewódzkiej i Miejskiej. Pozwoli to ustalić jak organizacje zaangażowane w pracę Zespołu 

mogą pomóc Policji oraz środowisku, które reprezentowane są przez przedstawicieli grup 

migrantów.  

Ferdinand Wouters – poprosił aby w protokołach było wyraźnie określone jakie sprawy mają 

być kontynuowane lub co zostało zrealizowane. Programy spotkań są zbyt obszerne i nie 

pozwalają dogłębnie omówić tematu. Chciałby też aby mieć wiedzę jakie problemy zostały 

rozwiązane. Zadał też pytanie jaki jest postęp prac nad tłumaczeniem procedur.  

Magdalena Furdzik – wyjaśniła, że procedury nie zostały jeszcze przekazane przez Biuro 

Tłumaczeń. Poinformowała też to nie zamknie pracy nad nimi, bo należy wziąć pod uwagę, że 

potem trzeba umieścić je na stronach Biura Informacji Publicznej i stronie otwarykraków.pl.  

Woters poprosił by była przygotowywana informacja jakie działania zostały wykonane w 

ramach Zespołu, tak aby członkowie mogli o tych zrealizowanych zadaniach swoje 

społeczności.  

Magdalena Furdzik – poinformowała, że zostało wykonanych wiele zadań. Powstał Punkt 

Informacyjny dla Cudzoziemców, zostały opracowane i przekazane procedury do tłumaczeń, 

podejmowane działania z zakresu edukacji, co zaowocowało współpracą z Wydziałem 

Edukacji, opracowywany jest projekt uchwały Rady Miasta Krakowa w sprawie powołania 

Logo Wielokulturowości, dzisiejsze spotkanie z Policją też będzie miało swoje konsekwencje. 

Będą spotkania przedstawicielami organizacji, co powinno skutkować podjęciem rozwiązań 

np. braku informacji nt. zgłaszania przestępstw z nienawiści.  
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Przypominano również o portalu otwartykraków.pl oraz wspólny dysk dla członków Zespołu, 

gdzie znajdują się informacje dotyczące prac Zespołu i działań w zakresie POK.   

Urszula Majcher – Legawiec zaproponowała spotkanie ewaluacyjne, które pozwoli 

podsumować działania Zespołu. Ustalono, że członkowie przekażą konkretne propozycje 

rozwiązań na adres otwarty@um.krakow.pl  

 

AD 6. Zakończenie posiedzenia. 

Ustalono, kolejne posiedzenie Zespołu Interdyscyplinarnego zgodnie z harmonogramem 24 

maja 2018 roku o godzinie 17.00. (sala Portretowa). 

 

Prowadzący Z-ca Przewodniczącego Zespołu – Adam Bulandra zakończył posiedzenie Zespołu 

o godzinie 19.30  

 

Przewodniczący Zespołu: Andrzej Kulig     

 

 

Z-ca Przewodniczącego Zespołu Adam Bulandra 

 

 

Protokół sporządziła: Danuta Czechmanowska 

Załącznik do protokołu:  

1. Lista obecności 12 kwietnia  2018 roku. 
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